
Kas ja mille arvelt saaks tõsta õpetajate palka?
Kultuuri-ja haridustöötajad kavatsevad 27. novembril streikida

Riigieelarves ei 
näe ma praegu, 
mille arvelt õpe
tajate palka 
saaks tõsta. Ühe 
ministeeriumi 
ametnikuna ei 
saa ma minna 
teise ministee
riumi peale nä
puga näitama.
Seega peaksime 
leidma mingid 
muud vahendid 
eelarve täitmiseks. Üks võimalus 
oleks see, kui maksudest tuleks ra
ha juurde. Üldine maksukoormus 
sellega küll tõuseks.

Praegune seadusandlus ei või
malda küsimust reguleerida omava
litsuste kaudu -  seaduse järgi katab 
koolijuhtide ja õpetajate palgad riik. 
Omavalitsused pole praegu aga sel
lega nõus.

Maadleme prae
gu madalate 
maksude juures 
väga suurte ava
liku sektori üle
sannetega. See
ga peame muut
ma kogu maksu
süsteemi.

Pigistame ki
vist vett välja, 
otsides praegu
sest eelarvest 
radikaalseid la
hendusi, pealegi
ei anna otsingud tõsta õpetajate pal
ka teatavale tasemele teistest sfääri
dest raha ära võttes mingeid tule
musi. Õpetajate normaalne palk 
peaks olema vähemalt 4000 krooni. 
See eeldab 500-700 miljonit lisakroo- 
ni. Koolivõrgu kiire ja ulatusliku 
kokkutõmbamisega ei saavuta me 
olulist palgatõusu.

Eelarves on 15 
miljardit kroo
ni. Kui loobuda 
poliitiliselt kok
kulepitud loogi
listest proport
sioonidest prae
guses eelarve
projektis, siis 
on loomulikult 
võimalik leida 
raha ja tõsta 
õpetajate palka.

"Hoogtööga” üksinda pole võima
lik lahendada õpetajate palga küsi
must. Siis tuleksid sama sooviga 
kultuuritöötajad, ohvitserid ja nii 
võiks lõpuks terve Eesti riik hakata 
streikima, võib-olla ehk ei streigiks 
ainult pankurid.

Ainult õpetajate töö efektiivsuse 
tõstmisega ning ümberkorralduste
ga koolivõrgus on võimalik tõsta 
õpetajate palka.

Olen aru saanud, 
et palgatõstmi
seks on puudu 
300 müjonit kroo
ni. Põhimõtteli
selt peaks selle 
meie 15-miljardi- 
lisest riigieelar
vest leidma. Kui 
tahame seda ra
ha leida, siis tu
leb see ära võtta 
nendelt, kes on 
juba selle rahaga 
arvestanud. Praegu pole selleks 
enam õige aeg. Õige aeg oli suvi 
1997, mil eelarvet koostati.

Küsimus pole niivõrd selle raha 
leidmises või mitteleidmises, kui
võrd selles, kas see mudel, kuidas ja 
kellele kui palju palka tõsta, on ik
ka täpselt välja töötatud. Ma pole 
selles veendunud.

Kui oleksin mi
nister, räägiksin 
sama juttu, mida 
räägib Mait 
Klaassen. Kui 
oleksin õpetaja, 
siis nõuaksin 
palgatõusu. Kui 
otsida lahendust 
praeguse palga
fondi ja jaotus
süsteemi järgi, 
siis mina ei näe 
kokkuhoiuvõi- 
malusi. Kui tehakse ringi tunnijao
tusplaan jms, siis ehk leiaks lisara
ha. Aga kas haridus sellest pare
maks või halvemaks läheb, on veel 
omaette teema.

Riigieelarves võiks võtta raha ära 
mõningatelt instantsidelt, mis ei os
ka normaalselt rahaga ümber käia 
-  näiteks politseilt. Vähendada 
võiks ehk ka kaitsekulutusi.
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